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درمکتب امام

امیرالمؤمنین علی)ع( خود یک کارگر بود
دوم شخص اسلام، علی بن ابی طالب)ع( است. ایشان خودش یک کارگر بوده؛ یعنی، 
قنات حفر می کرده، می رفته است قنات می کنده است آب بیرون می آورده، لکن برای 
خودش نه، بعد از آنکه بیرون می آمده، وقف می کرده برای مستمندان، برای آنها. یک 

نفر کارگر بوده است که برای اعاشه خودش هم کار می کرده. 
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نگاهیبهدیروزنامههایزنجیرهای

 6 سال تقصیر دولت قبل بود
2 سال بعدی تقصیر دولت پنهان !

سرویس سیاسی- 
روزنامه همدلی روز گذشته در مطلبی با عنوان »نقش دست های پنهان در تضعیف دولت« نوشت: »بعد ازگذشت چهار 
دهه از پیروزی انقلاب، چندگانگی یا چندمدیریتی و دولت در دولت کماکان بر مدیریت کشــور سایه انداخته و روزبه روز 
هم دولت های سایه یا دولت پنهان قدرت مندتر و دولت و نهادهای منتخب ضعیف و ضعیف تر می شوند. دولت هایی که با 
رویکردهای متفاوت و از خاستگاه های مختلف و با اهداف متعارض با یکدیگر، کشور را ازسویی به سویی سوق می دهند و در 
مواردی این دولت قدرتمند غیرمنتخب و به ظاهر پنهان، این قدر قدرت دارد که دولت منتخب جرئت معرفی اعضای متخلف 
آن دولت را هم ندارد و مجبور است که در مواردی پس اندازهای مردم در بنگاه های مالی آنها را که خود غارت کرده اند از 
بانک مرکزی و از جیب ملت بپردازد و زبان درکام نهد. لذا همواره رقابتی بس نفس گیر و مشمئزکننده میان دولت پنهان با 
دولت منتخب که در واقع به منظور تضعیف دولت و ملت و سد کردن پیشرفت کشور صورت می گیرد شاهد بوده و هستیم.«
گفتنی است برخی از چهره های جریان چپ، طی ماه های اخیر، به صورتی پرتکرار تأکید کرده اند که ناکارآمدی های 
موجود تقصیر مفهومی به نام »دولت پنهان« است! آنها از این می گوید که این دولت پنهان عامل ناکامی های دولت است 
و نمی گذارد روحانی به عنوان منتخب اصلاح طلبان، راهکارهایش درباره مسائل مختلف را به اجرا بگذارد! نکته جالب ماجرا 
آنجاست که این جریان تا پیش از این برای سرپوش گذاشتن بر سوء مدیریت و ناکارآمدی دولت برآمده از خود از ادعای 
مضحک »تقصیر دولت قبل« اســتفاده می کردند تا جایی که صدای برخی از چهره های این جریان هم درآمد که دیگر 
تقصیر دولت قبل است جواب نمی دهد!  در این زمینه هزاران استدلال و استفهام انکاری وجود دارد که به روشنی نشان 
می دهد تأکید اصلاح طلبان درباره چیزی به نام »دولت پنهان« یک مفهوم برساخته ذهنی بیشتر نیست که برای شیطنت! 
مدام در ذهن افکار عمومی پمپاژ می شــود. برای نمونه این جریان پاســخ نمی دهد که دلار 14 هزارتومانی، گوشت 100 
هزارتومانی، رانت 18 میلیارد دلاری ارز 4200 تومانی، پراید 50 میلیونی و ... تقسیر »دولت پنهان« بوده یا دولت ماحصل 
»تکَرار می کنم«؟ مدعیان اصلاحات به جای مقصّرتراشی برای کم کاری ها و ناکارآمدی دولت برآمده از خود، نمایندگان این 

جریان خاص سیاسی در مجلس و در شوراهای شهر باید پاسخگو باشند .
پاک کردن صورت مسئله در ماجرای قتل طلبه همدانی

روزنامه ایران ارگان دولت در مطلبی با عنوان »فضای مجازی؛ یک فرصت مهم« نوشت: »ترور ناجوانمردانه یک روحانی 
در همدان دوباره بحث مهم فضای مجازی را پیش کشید. بطور قطع در آینده هم هر اتفاقی رخ دهد به نحوی پای فضای 
مجازی به میان خواهد آمد و این طبیعی است. .. شاید پرداختن به رابطه جرم و فضای مجازی با توجه به همین رویداد تأثرآور 
جالب باشد. وقوع این جنایات در اصل ربطی به فضای مجازی ندارد. البته ممکن است فضای مجازی در تشدید انگیزه های 
مجرم مؤثر باشــد، همچنان که می تواند درتخفیف این انگیزه عمل کند. ولی نکته بسیارمهم این است که فضای مجازی 
بهترین فرصت را برای ردیابی مجرمین و نیز جلوگیری از وقوع جرم فراهم می کند. در واقع اگر بگوییم ضرب المثل، کور از 
خدا چی می خواد؟ دو چشم بینا. دراینجا کاربرد دارد. اگر ما و پلیس و دستگاه های امنیتی دنبال شفافیت و کسب اطلاعات 

از مجرم باشیم، چه چیزی بهتر از فضای مجازی؟ به ویژه برای بخش بزرگی از مجرمین که به نسبت ساده لوح هستند. «
روزنامه دولت به زعم خود تلاش کرده در این ماجرا صورت اصلی مســئله یعنی »رهاشــدگی مطلق فضای مجازی و 

پیام رسان های خارجی« را پاک کند. 
مســئله اصلی آنجاســت که دشمن از این فضای بی در و پیکر و رها شده اســتفاده کرده و کل جامعه را هدف ترور 
رســانه ای قرار داده و کارخانه تولید انبوه فحش و نفرت درســت کرده اند. اما همچنان مدیران ذی ربط، بروز خسارت های 
بزرگ اجتماعی و اقتصادی و اخلاقی و امنیتی را به عوامل دیگر نسبت داده و اهتمام کافی برای تامین شبکه ملی اطلاعات 

و ارتباطات به خرج نمی دهند.
تکرارکننده دروغ های آل سعود عصبانی شد!

روزنامه شــرق در شــماره دیروز خود در گزارشــی که به بهانه قتل طلبه همدانی نوشته شده بود به عقده گشایی از 
یادداشت و گزارش کیهان پرداخت. معمولا سیاق روزنامه های زنجیره ای این است که در مورد مسایل بسته به شرایط و 
اهــداف و منافــع حزبی موضع گیری می کنند. بنابراین اگر در فاصله یکی- دو روز مواضع متفاوتی از این روزنامه ها دیدید 

نباید چندان تعجب کنید.
روز سه شنبه شرق در سرمقاله خود نوشته بود: »اینستاگرام پر است از انواع و اقسام صفحاتی که در آن اوباش شهرهای 
مختلف، خشونت پراکنی های شگفت انگیزی دارند و عملا مروج فرهنگ اوباشگری و نزاع و انواع جرائم اند. در خیلی از مطالب 
این صفحات جرم و مجرم تحسین می شود.« آن روز چون موضوع »مقابله پلیس امنیت اخلاقی با پوشش های ناهنجار و 
بی حجابی« هدف روزنامه شرق بود لذا منافع این روزنامه ها در این بود که بگوید اینستاگرام این همه معضلات دارد و چرا 

پلیس به موضوع پوشش های ناهنجار می پردازد؟!
اما در شماره دیروز شرق هدف تخریب طیف رقیب جریان موسوم به اصلاح طلب و روزنامه هایی مانند کیهان است. لذا 
گزارش دیروز آمده: »روز گذشته ]سه شنبه[ کیهان نوشت در چند سال اخیر نیز مشاهده می کنیم که آمار طلاق، فحشا 
و بزه کاری های اخلاقی و... با رشد روز افزون و غیرقابل کنترل تلگرام و اینستاگرام بیشتر شده است. هم اکنون میلیون ها 

ایرانی به راحتی در اینستاگرام می توانند به محتوای مستهجن و فیلم های پورن دسترسی داشته باشند...«
اما دلیل عصبانیت شرق از کیهان چیست؟! دلیل آن را باید در یادداشت همان روز مورد اشاره شرق )یعنی سه شنبه( 
جست وجو کرد. مدیرمسئول کیهان در آن شماره طی یادداشتی متذکر شده بود: »در حالی که دولت عراق اعلام کرده بود 
با تحریم های آمریکا علیه ایران همراهی نمی کند و در بحبوحه همکاری و همراهی ایران و عراق برای مقابله با تروریست های 
داعش و حماسه ماندگار اربعین حسینی)ع( و... دو روزنامه زنجیره ای و یک خبرگزاری مدعی اصلاحات با ساخت و انتشار 
این دروغ شاخدار که زائران عراقی برای عقد موقت زنان ایرانی به مشهد مقدس می آیند! جنجال فراوانی را با هدف برهم 
زدن رابطه دو ملت ایران و عراق پدید آوردند که بعد از پیگرد های قضایی و تحقیقات میدانی ناچار شــدند به دروغ بافی 

خود اعتراف کنند!«
لازم به ذکر است که یکی از این روزنامه ها که مدیرمسئول کیهان به آن  اشاره کرده همین روزنامه شرق است و آن 
خبر دروغ هم ابتدا در یک روزنامه وابسته به آل سعود )الشرق الاوسط( منتشر شد و سپس روزنامه هایی مانند شرق دنباله 
آن دروغ را در داخل ادامه دادند. کشته شدن آن طلبه بیگناه هم به واسطه همین دروغ هایی است که روزنامه هایی نظیر 

شرق آن را پروراندند.
جالب آنکه روزنامه های زنجیره ای طیف رقیب خود را به عدم تمایل به برقراری روابط حسنه و خوب با کشورهای دنیا 
متهم می کنند اما چنانکه می ببینید آنها خلاف شعارهایی که می دهند روابط با کشورهای دنیا برایشان اهمیتی ندارد و 

نگاهشان تنها به »ینگه« دنیا و سرزمین »یانکی«هاست! 
انتقادات تاکتیکی از دولت به جای پاسخگویی

روزنامه آرمان در یادداشتی به قلم نماینده اصلاح طلب مجلس ششم و عضو کارگزاران سازندگی آورده است: »اکثریت 
قاطع ملت پشتیبان نظام جمهوری اسلامی هستند اما واضح است از عملکردهای دولتمردان به ویژه در بخش معیشت، رفاه، 
آسایش خانوار و درصد بالای بیکاری ناخشنودند. نابسامانی های موجود قطعا با کاهش درآمد حاصل از محل صدور نفت 
تشدید خواهد شد. هم اکنون بیمارستان ها و پزشکان از نظر دارو و وسایل جراحی در مضیقه هستند، گرانی همه کالاها و 
مخصوصا مواد خوراکی، قطعات یدکی، اسباب و وسایل خانه، البسه و وسایل بهداشتی، مصالح ساختمانی خودرو، مسکن 

و... شرایط را بر اکثریت مردم سخت نموده است.«
همچنین روزنامه زنجیره ای آفتاب یزد هم در چند یادداشت و گزارش با تیترهای درشتی چون گرانی خودسرانه نان!« 
یا »افزایش قیمت خودرو« به افزایش قیمت ها در حوزه مسکن، خودرو، کالاهای اساسی و مایحتاج روزمره پرداخت و نوشت: 

»بعد از گوشت و پیاز قرعه فال به قوت روزانه مردم میرسد؟«
این در حالی است مشکلات اقتصادی که اکنون صدای زنجیره ای ها، تکنوکرات ها و مدعیان اصلاحات را هم درآورده، 
محصول گفتمان خود آنها و دولت برآمده از اصلاحات است. بسیار مبرهن است که آنها باید به جای انتقادهای »تاکتیکی« 

و برای دلخوش کردن های کذایی، پاسخگوی عملکرد خود در حمایت و جانبداری از دولت تدبیر و امید باشند.
مدعیان اصلاحات و استمرار ریاکاری های دو سویه 

روزنامه آفتاب یزد هم در یادداشتی با عنوان »فضای مجازی و امنیت روانی« به دامنه گسترده فضای مجازی و آسیب های 
آن پرداخته و نوشته است: »امنیت به عنوان یک فرآیند چندوجهی در تمام ابعاد مادی و فکری، ضرورت وجودی دارد...باید 
نهادهای متولی با شناسایی نیت و اهداف خطوط تولید شایعه و معرفی آنها اجازه ندهند این مردم نجیب که با مشکلات 

متعدد دست به گریبان هستند تحت فعالیت شکنجه های روحی و روانی و اضطراب آور قرار گیرند.«
روزنامه وابسته به مدعیان اصلاحات با اشاره به اثرات خبرسازی و شایعه پراکنی در فضای مجازی نوشته است: »اتاق 

فکر دشمنان به خوبی درک کرده اند که با موریانه شایعه پراکنی بهتر می توان تنه آرامش فکری جامعه را نابود کرد.«
شایان توجه است، روزنامه های زنجیره ای که روزگاری زیر عَلمَ »دولت برجام و تلگرام« بودند و امروز نسبت به ولنگاری 
فضای مجازی لب به انتقاد گشوده اند، نه تنها به ریشه ها و علت و عوامل این هرج و مرج سایبری نپرداخته بلکه نقش دولت 

و وزارت ارتباطات در این مسئله را نیز سانسور می کنند.
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 گاهی خداوند درباره شیطان به گونه ای سخن می گوید که شاید برای ما جای 
سؤال داشته باشد؛ به عنوان نمونه در سوره یاسین می فرماید که شیطان را عبادت 
نکنید! مگر کسی شیطان را می پرستد؟! حتی گروهی که به شیطان پرست معروف 
هستند، اگر در ادعای خود صادق باشند و واقعا شیطان را عبادت کنند، بازهم عده 
معدودی هستند، اما خداوند به گونه ای بنی آدم را از عبادت شیطان بر حذرمی دارد 

که گویی عبادت شیطان، می تواند امری فراگیر باشد!
آیا خطاب خدا در این آیه، فقط به شیطان پرستان است یا شامل مؤمنان نیز 
می شود؟اجمالا باید بدانیم که عبادت به معنای بندگی کردن و تسلیم خداوند بودن 
است؛ لذا عبادت تنها به نماز خواندن نیست؛ بلکه هر رفتاری از انسان که نشانه بندگی 
او نزد خداوند باشد، عبادت خواهد بود؛ البته هر بندگی که برای خدا نباشد، لاجرم 
برای شیطان خواهد بود؛ یعنی هر رفتاری که نشانه بندگی خداوند در آن نباشد، 
در واقع همان عبادت شیطان است؛ بر این اساس هر کس باید با خود بیندیشد که 

چه اندازه شیطان را عبادت کرده است.
منیت و خودمحوری؛ سرآغاز انحراف از حق

 یکی از مهم ترین دام های شیطان برای فریفتن افراد این است که راه الهی را 
با راه شیطانی مخلوط کند تا افرادی راه شیطانی را به عنوان راه الهی برگزینند؛ از 
این رو گاهی افراد به عنوان انجام وظیفه و تقویت اسلام وارد کاری می شوند، اما در 

واقع راه شیطانی را انتخاب کرده اند.
نمونه های زیادی از این افراد در تاریخ بوده اند و حتی در متن قرآن نیز به آن ها  
اشاره شده است، یک نمونه این افراد زبیر است؛ او پسر عمه پیامبر)صلی الله علیه وآله( 
و از بزرگان و سابقون اسلام بود و پیامبرحتی برای شمشیرش دعا کردند؛ او جزو 
شــش نفری بود که از امیرمؤمنان )ع( دفاع کردند و حاضر نمی شدند که با خلیفه 
اول بیعت کنند و جزو اولین نفراتی بود که با علی )ع( بیعت کرد؛ اما تاریخ گواهی 
می دهد که روزی در مقابل امیرمؤمنان شمشیر کشیده است؛ چرا که وی هوا و هوسی 
در گوشه دل خود داشت و تا زمانی که تبعیت از پیامبر و حمایت از امیرمؤمنان با 
هوس او منافات نداشت، با ایشان همراه بود، اما جایی که تبعیت از امیرالمؤمنین با 

هوای نفس او سازگاری نداشت، راهش جدا شد.
 اگر صادقانه و بدون حب و بغض، تاریخ انقلاب را بررســی کنیم، نمونه های 
زیادی از زبیرها را می بینیم؛ آیا اگر ما صادقانه پای انقلاب ایستاده باشیم، تضمینی 

وجود دارد که در این مسیر ثابت قدم باشیم؟!
همان خطری که زبیر ها را منحرف کرد، همه ما را نیز تهدید می کند؛ در واقع 
هر کجا که فرد، »خودمحور« شود، آغاز انحراف او از مسیر حق خواهد بود؛ یعنی 
هرکجا »منیت« و سخن از منافع و پست و مقام »من« به میان بیاید، انحراف نیز 
شروع می شود. لذا برخی، سال ها در دفاع مقدس تا مرز شهادت پیش رفتند و برای 
شهادت لحظه شماری می کردند، اما پس از جنگ مسیرشان عوض شد. خیلی مراقب 

باشیم تا شیطان راه خودش را به عنوان راه الهی به ما معرفی نکند.
اگر حق و باطل، خالص عرضه می شــدند، چندان کار مشکل نبود؛ اما زمانی 
که حق و باطل ممزوج می شــوند، تشخیص حق، دشوار می شود و می تواند کار را 

به جایی برساند که فردی با سابقه درخشان به روی امام معصوم  شمشیر بکشد.
باید مراقب باشیم تا در نظرمان، خط شیطان با خط خدا،  اشتباه نشود، اگر کسی 
گناهی انجام می دهد، اما در عین حال اقرار به گناه بودن آن کار دارد و معترف است 
که هوای نفس سبب شده تا به آن گرایش پیدا کند، راحت تر می تواند توبه کند تا 
کســی که گناهی را انجام دهد، اما آن را توجیه کرده و کار خود را مطلوب بداند؛ 

چنین فردی، راه بازگشتش بسیار دشوار می شود.
رهبر معظم انقلاب فرمودند: روزی نبود که در این انقلاب معجزه تحقق پیدا 
نکند.  اکنون که با معجزات متعدد الهی، این انقلاب شکل گرفته است و مقدماتی 
فراهم شده تا ما نیز روحانی شده و در خط انقلاب قرار بگیریم، باید ببینیم تا چه 
حد قدردان نعمت انقلاب هســتیم؟! آیا شکر عملی این نعمت عظیم را که همان 

انجام وظیفه است، درست انجام داده ایم؟!
ضرورت جبران کوتاهی های احتمالی

همه شما از ابتدا با انگیزه مشارکت در یک نهاد انقلابی وارد این کار شده اید. 
آیا امروز نیز انگیزه  شما تنها همان انگیزه است یا انگیزه های دیگری نیز ضمیمه 
شده است؟ اگر انگیزه های دیگری نیز ضمیمه شده و در ادامه، مسیر انقلاب، با آن 
انگیزه ها تعارض پیدا کند، کدام سو می ایستیم؟! آیا واقعا خالصانه پای کار ایستاده ایم 

و یا گاهی برای کم کاری های خود توجیه می آوریم؟!
چه کنیم که گرفتار آنچه زبیر به آن مبتلا شد نشویم؟چاره کار در این است 
یْطَانَ  که همان آیه ســوره یاسین را همواره در نظر داشته باشیم: أنَ لَاّ تعَْبُدُوا الشَّ
بِینٌ! مراقب باشیم و بدانیم هر رفتاری از ما که نشانه بندگی خداوند  إنِهَُّ لکَُمْ عَدُوٌّ مُّ
ندارد، بندگی شیطان است. هر کجا از انجام وظیفه کم گذاشته ایم، بدانیم در دام 

شیطان افتاده و او را عبادت کرده ایم! زودتر توبه کرده و بازگردیم.
در 40 سالگی انقلاب اسلامی ببینیم کجای کار قرار داریم؟ آیا برای رسیدن 
به اهداف انقلاب، آنچه از دستمان برمی آمد، انجام داده ایم یا کوتاهی کرده ایم؟ آیا 
جایی که مطالعه، تحقیق، تحصیل و تدریس وظیفه مان بوده، انجام داده ایم یا خیر؟ 
اگر به وظیفه عمل کرده اید، لحظه لحظه کارتان عبادت خداوند بوده است، اما اگر 
گاهی در انجام کار سســتی کرده ایم، سریع برگردیم و آن را جبران کنیم و روزانه 
وقتی را برای جبران کوتاهی مان قرار دهیم، وگرنه خدای ناکرده مسیرمان همان 

مسیر زبیر خواهد بود.
هر قشری در جامعه وظیفه ای دارد،ما روحانیان وظایفی بر عهده داریم که وزیر 
و نماینده مجلس و کارمند و کارگر ندارند و آن شــناخت دین و شناساندن آن به 
مردم  و پاسخگویی به شبهات دین و علاقمند کردن مردم به دین است. کوتاهی 
در این وظیفه خیلی بدتر از کوتاهی اصناف دیگر در انجام وظیفه خودشان است. 
این کار حتی بدتر از فرار کردن سرباز از جبهه است. همان طور که معتقدیم امور 
دینی نسبت به امور مادی، بسیار بالاتر و با اهمیت تر است، کوتاهی در انجام وظیفه 
در امور دینی نیز بسیار بدتر و قبیح تر است. از این رو اگر دغدغه اصلی ما دین مردم 

نباشد، کار ما قبیح تر از سربازی است که از میدان جنگ فرار می کند.
باید مروری بر گذشته خودمان داشته باشیم و اگر کوتاهی کرده ایم در صدد 
جبران برآییم و نگذاریم هوس ها، منافع شــخصی و گروهی و حتی رودربایستی 

با اشخاص سبب عدم رعایت مصالح نظام و مردم شود.
 بیانات آیت الله مصباح یزدي )دام ظله( 
درجمع روحانیون عقیدتی سیاسی ناجا؛ قم؛97/8/21

* زلال بصیرت روزهای  پنج شنبه منتشر می شود. 

خطر تکرار »زبیرها« 
در انقلاب

فرمانده کل ارتش جمهوری اسلامی ایران 
گفت: امروز باید بازی جنگ را به صورت دائمی 
تمرین کنیم و از نظر فکری و آمادگی های داخل 
یگانی، خود را به سطح استراتژی شب حمله ای 

برسانیم.
امیر سرلشکر سید عبدالرحیم موسوی فرمانده 
کل ارتش جمهوری اســلامی ایران در گردهمایی 
فرماندهان یگان عمده و مستقل نیروی زمینی ارتش 
که در ستاد فرماندهی این نیرو برگزار شد، با تشکر 
از زحمات نزاجا در امدادرسانی به سیل زدگان، ابراز 
داشت: رشادت و اقدامات شما در خدمت رسانی به 
مردم عزیزمان در اســتان های درگیر سیل موجب 
دریافت مدال های افتخارآمیز از سوی مقام معظم 
رهبری شــد. وی ادامه داد: رهبــر معظم انقلاب 
ارتش را به عنوان یک الگو در امدادرسانی به مردم 
معرفی کردند و فرمودند ارتش در خدمت رســانی 
به مردم و شــعار ارتش فدای ملت صادق اســت 
و ارتش نمایشــگاهی از ارزش های اسلامی است. 
رضایت ایشــان از اقدامات ارتش موجب افتخار و 

سرافرازی ماست.
به گزارش تســنیم، فرمانده کل ارتش گفت: 
یگان های مختلف ارتش در ســیل اخیر مجاهدت 
و ایثار بسیاری داشتند و از دل این بحران سربلند 
بیرون آمدند. باید قــدردان این عزتی که خداوند 

متعال به شما داده، باشیم.
فرمانده کل ارتش خاطرنشان کرد: امروز نیروی 

انســانی از مهم ترین عوامل پیروزی در عرصه نبرد 
محسوب می شود و توجه به عامل نیروی انسانی در 
سطوح مختلف باعث پیشرفت نیرو های مسلح است.

سرلشکر موسوی اظهار داشت: در بحث تعالی 
معنوی و بصیرتی همه ارتش باید خود را مســئول 
بدانند و »عقیدتی سیاســی« محور و علمدار این 

کار است.
وی با بیان اینکه هرچه سطح بصیرت و معنویت 
بالاتر می رود در برون دادهای عملیات ها تأثیر خودش 
را می گذارد، تصریح کرد: باید جلوی هرکاری را که به 

بصیرت و معنویت لطمه می زند بگیریم.
فرمانده کل ارتش همچنین بیان داشــت: ما 
تلاش می کنیم به وظایف خودمان در زمینه بهبود 
وضعیت معیشتی کارکنان ارتش عمل کنیم و انتظار 
ما از فرماندهان این است که همه کارکنان را عائله 
خودشــان بدانند و از حال و روزشــان آگاه باشند. 
ما باید به آن نقطه برســیم که از نظر عاطفی همه 
رده ها با یکدیگر احساس برادری و پیش مرگی کنند 
در عین حال که کوچکترین خدشــه ای به سلسله 

 مراتب وارد نشود.
سرلشکر رشید: از جنگ استقبال نمی کنیم

 اما مَرد جنگیم 
فرمانده قرارگاه مرکزی خاتم الانبیاء)ص( تاکید 
کرد: ما از جنگ استقبال نمی کنیم، اما ما مرد جنگیم 
و در برابر هر متجاوزی می ایســتیم و او را به یاری 
خداوند شکســت می دهیم و هشدار می دهیم که 

هزینه جنگ تنها برای ملت ما نخواهد بود.
سرلشــکر غلامعلــی رشــید در دوازدهمین 
گردهمایی فرماندهان یگان های عمده و مســتقل 
نیروی زمینی ارتش که در ســتاد فرماندهی نزاجا 
برگزار شد، اظهار کرد: ما با کشور های همسایه در 
منطقه منافع مشترکی برای ثبات و امنیت و توسعه 
داریم و انتظار داریم این کشور ها از رفتار همسو با 
منافع آمریکا و رژیم صهیونیستی غاصب که هدفی 
جز اختلاف و جنــگ در منطقه ندارند، خودداری 
کنند، زیرا هزینه آن برای تمام مردم منطقه است 
و به زندگی مشترک در این منطقه آسیب می زند.

به گــزارش میزان، فرمانده قــرارگاه مرکزی 
خاتم الانبیــاء)ص( با بیــان اینکه مــا به زندگی 
مسالمت آمیز با همسایگانمان باور داریم و برای آن 
تلاش خواهیم کرد، گفت: امیدواریم با درایت، توطئه 
آمریکا و رژیم صهیونیستی برای جنگ در منطقه با 
شکست همراه شود. در غیر این صورت منطقه در 
گردابی از حوادث مخاطره آمیز و غیرقابل پیش بینی 

از نظر موضوع و زمان فرو خواهد رفت.
وی بــا بیان اینکه مــا در دوران دفاع مقدس 
هزینه ها و خسارات انسانی و مالی جنگ را تجربه 
کردیم، تاکید کرد: ما از جنگ استقبال نمی کنیم، 
اما ما مرد جنگیم و در برابر هر متجاوزی می ایستیم 
و او را به یاری خداوند شکست می دهیم و هشدار 
می دهیــم که هزینــه جنگ تنها بــرای ملت ما 

نخواهد بود.

استاد برجسته درس خارج حوزه با بیان 
اینکه وضعیت معیشت مردم ما را شرمنده 
می کنــد، حق مردم ما این نیســت که با 
بی مدیریتی برخی در رنج باشند، گفت: مردم 
بدانند حوزه علمیه و مراجع بیش از همه 
نسبت به وضع اقتصادی آنها نگران هستند 
و به مسئولان تذکر می دهند اما عده ای با 
بی مدیریتی می خواهند مردم را نسبت به 

نظام و روحانیت و انقلاب بدبین کنند.
آیــت الله نوری همدانــی در دیدار جمعی 
از بانوان فرهنگی اســتان تهران با ابراز نگرانی 
از وضعیت معیشــتی و اقتصادی مردم، گفت: 
وضعیت معیشــت مردم ما را شرمنده می کند، 
حق مردم ما این نیست که با بی مدیریتی برخی 

در رنج باشند.
ایــن مرجع تقلید افزود: مردم بدانند حوزه 
علمیــه و مراجع بیش از همه نســبت به وضع 
اقتصادی آنها نگران هستند و به مسئولان تذکر 
می دهنــد اما عده ای با بی مدیریتی می خواهند 
مردم را نســبت به نظــام و روحانیت و انقلاب 

بدبین کنند.
به گزارش رسا، استاد برجسته درس خارج 
حوزه علمیه قم تأکید کرد: درســت اســت که 
تحریم هستیم ولی اغلب مسائل مربوط به تحریم 
نیست و حل مشکلات کشور یک مدیریت انقلابی 
و جهادی می خواهد، مشکلات امروز را هم عده ای 
با ساده اندیشی و توجه نکردن به توصیه های رهبر 

انقلاب ایجاد کردند.
وی ادامه داد: زمانی همه دلسوزان به ویژه 
رهبر معظم انقلاب فریاد زدند که به آمریکا اعتماد 
نکنید الان هم می گویند به اروپا اعتماد نکنید 
اما باز زمزمه هایی به گوش می رسد، خوش بینی 
به آمریکا یا جهل و ساده لوحی است یا این که 

خیانتی در کار است.
آیت الله نــوری همدانی با تأکید بر این که 
مردم و دلسوزان انقلاب به آمریکا اعتماد ندارند، 
ابراز داشت: مسئولان حول محور رهبر انقلاب 
وحدت داشته داشته باشند و اختلافات را کنار 
بگذارند، در شرایط فعلی نباید سخنانی بیان شود 

که سبب شادی دشمنان باشد.

آیت الله نوری همدانی:

حق مردم ما این نیست 
كه با بی مدیریتی برخی در رنج باشند

استاد برجسته درس خارج حوزه با بیان 
اینکه دســت های مافیایی وحشتناکی برای 
قاچاق در کار اســت، خطاب به رئیس جدید 
قوه قضائیه، تاکید کرد: شما با آن شجاعتی 
که دارید، آســتین بالا بزنیــد و با دو چیز 
قاچاق گوشت  کنید، نخست  مبارزه  شدیدا 
و گوسفند، دوم سوءاستفاده های کلانی که 

صورت می گیرد.
آیت الله مکارم شیرازی در جلسه درس خارج 
فقه که در مسجد اعظم قم برگزار شد، با بیان اینکه 
داد مردم از گرانی ها و تورم بلند است، گفت: واقعا 
عده ای از مردم فریاد می زنند؛ دولت از یکسو گران 

می کند و برخی از مردم هم از سوی دیگر.
این مرجع تقلید با  اشاره به وضعیت نابسامان و 
بغرنج بازار گوشت، بیان داشت: در تهران تعدادی از 
مراکز و رستوران ها به دلیل گرانی ها تعطیل شده اند، 

این وحشتناک است!
به گزارش رســا، وی با بیان اینکه دست های 
مافیایی وحشتناکی برای قاچاق در کار است، خطاب 
به رئیس جدید قوه قضائیه، تاکید کرد: شــما با آن 

شجاعتی که دارید آستین بالا بزنید و با دو چیز شدیدا 
مبارزه کنید، نخست قاچاق گوشت و گوسفند، دوم 

سوءاستفاده های کلانی که صورت می گیرد.
استاد برجسته درس خارج حوزه اظهار داشت: 
در خبرها آمده بود که یک نفر با همدستی افرادی 
در یک بانک، 500 میلیون دلار ارز 4200 تومانی 
بــرای واردات گرفته و تمام آن را در بازار به فروش 
رسانده اســت! چه کسی است که این طور جرات 
می کند؛ معلوم می شــود که تنها نیست و عده ای 
همدســت دارد؛ قوه قضائیه باید بــا این دو گروه 

شدیدا مبارزه کند.
آیت الله مکارم شیرازی گفت: اگر این امر محقق 
بشــود و دولت هم دست از گرانی ها بردارد، خیلی 
چیزها تغییر می کند، با گرفتن یک کاسب و تاجر 
جزء مشکلی حل نخواهد شد، اینها مبارزه با معلول 

است، باید سراغ علت اصلی رفت.
این مرجع تقلید تصریح کرد: با شجاعتی که در 
آقای رئیسی سراغ داریم، امیدواریم با دقت و سرعت 
و به صورت جداگانه به این مسئله رسیدگی کنند تا 

جلوی این سوءاستفاده ها گرفته شود.

آیت الله مکارم شیرازی:

قوه قضائیه با قاچاق و سوءاستفاده های كلان 
شدیدا مبارزه كند

رئیس  بنیاد  شهید و امور ایثارگران 
گفت: طلبه همدانی از نظر بنیاد در زمره 
و  دارد  قرار  تروریستی  حادثه  شهدای 
خانواده ایشان پس از روند قانونی تحت 
پوشش بنیاد شــهید و امور ایثارگران 

قرار می گیرند.
به گزارش ایثار، حجت الاســلام ســید 
محمدعلــی شــهیدی در حاشــیه دیدار با 
خانواده شــهید مطهری، در پاسخ به سؤالی 
در مورد بیمه درمان تکمیلی ایثارگران گفت: 
خوشــبختانه در چند ماه گذشته با مصوبه 
مجلس و کمک دولــت بیمه تکمیلی همه 
ایثارگران برقرار شده و بنیاد به صورت مستمر 
در حال تأمین بودجه های لازم برای پرداخت 

هزینه های درمانی ایثارگران است.
وی افزود: تا چند روز آینده کلیه اســناد 
هزینه شخصی درمان ایثارگران تحت پوشش 
منتهی به پایان سال 1397 پرداخت می شود 
و اسناد هزینه سال 1398 نیز تحت بررسی و 

انجام مراحل اداری است. 
شهیدی همچنین درباره ترور اخیر طلبه 
همدانی نیز اظهار داشت: براساس گزارش های 
دریافتی این طلبه از روحانیون فعال و ولایت 
مدار بوده اســت و می توان گفت ایشــان به 
دســت عوامل ضدانقلاب ترور شده و از نظر 
بنیاد شهید و امور ایثارگران در زمره شهدای 
حادثه تروریستی محســوب می شود. البته 
براساس قانون باید پرونده این موضوع توسط 
نهادهای امنیتی استان تکمیل و ارسال شود 
و در کمیسیون مربوطه طرح و شهادت ایشان 
احراز شده و خانواده ایشان در پوشش بنیاد 

شهید و امور ایثارگران قرار گیرند.

رئیس  بنیاد  شهید و امور ایثارگران:

طلبه همدانی 
در زمره شهدای 

حادثه تروریستی است

معاون سیاسی وزیر خارجه کشورمان در 
نشستی در آنکارا با بیان اینکه ستانده ایران 
از برجام نزدیک به صفر است، گفت: برجام به 
پایان خود بسیار نزدیک شده و ممکن است 

هر لحظه به پایان برسد.
سید عباس عراقچی که برای دیدار با مقامات 
ترکیه راهی آنکارا شده بود، در سخنانی در موسسه 
تفکرات راهبردی آنکارا با اشــاره به اینکه ســوژه 
صحبت خود را بر برجام متمرکز کرده است، گفت: 
توافق هسته ای در خطر است و ممکن است که هر 
لحظه به پایان برسد. دلیل این مسئله هم رفتارهای 

آمریکا است. 
به گزارش فارس، معاون سیاسی وزیر خارجه 
کشورمان با اشاره به اینکه در ایران ناامیدی نسبت 
به برجام به وجود آمده، خاطرنشان کرد: آمریکا به 
ســختی تلاش می کند ایران را به خروج از برجام 
تحریــک کند. آنهــا ابتدا از برجام خارج شــدند، 
سپس تحریم ها را بازگرداندند و سپس معافیت های 
تحریمی را که به 8 کشور اجازه خرید نفت از ایران 
را می داد، قطع کردند. آمریکایی ها ادعا می کنند به 
دنبال به صفر رســاندن فروش نفت ایران هستند 
و از سیاســت فشار حداکثری ســخن می گویند. 

آمریکایی ها به دنبال وادار کردن ایران به بازگشت 
به پای میز مذاکره و رسیدن به توافقی بهتر هستند. 
این سیاســت خنده دار است که آنها از یک توافق 
خارج می شوند تا به توافق دیگری برسند. نکته ای 
که آمریکا باید بداند این است که ایران تحت فشار 
مذاکره نمی کند و فکر می کنم هیچ کشــوری هم 

این کار را نمی کند.
وی با تاکید بر این مسئله که سیاست آمریکا 
در قبال ایران به صلح و ثبات در منطقه ما کمکی 
نمی کند، خاطرنشان کرد: ایران به دنبال صلح و ثبات 
در منطقه است و ما سهم خود را در تحقق این امر 
در منطقه پرداخت کرده ایم. از افغانستان تا عراق یا 
سایر کشورها با داعش و تروریسم مبارزه کردیم و به 

کمک به همسایگان خود ادامه خواهیم داد.
عراقچی افزود: جای تاســف اســت که برخی 
کشــورها در منطقه ما به آمریکا کمک می کنند تا 
سیاست صادرات صفر نفتی در برابر ایران را محقق 
کند. برخی کشورها قول داده اند که جبران نبود نفت 
ایران در بازار را بکنند و من باید به شما بگویم که 
ایران هیچگاه به هیچ کشــوری اجازه نمی دهد که 

جای ایران را در بازار نفت بگیرد.
معاون سیاسی وزیر خارجه کشورمان با اشاره به 

اقدام آمریکا در قراردادن نام ســپاه انقلاب اسلامی 
در لیست گروه های تروریستی خارجی خود، گفت: 
این کار به معنای قرار دادن بخشی از نیروی نظامی 
ایران در لیست گروه تروریستی و احمقانه ترین کار 
ممکن بود. ایران نیز »سنتکام« را در لیست گروه های 
تروریســتی خود قرار داد. مهم است بدانیم که این 
نیروها در شرایط متفاوت با هم در منطقه روبه رو 
می شوند بخصوص در خلیج فارس. از آنجا که آنها 
یکدیگر را تروریستی می دانند هر اتفاقی ممکن است 
رخ بدهد. این مسئله بسیار خطرناکی است و همین 
جا باید به شما بگویم که اگر چنین اتفاقی رخ بدهد، 

مسئولیت آن با آمریکا خواهد بود.
وی با اشــاره به اینکه ایران در حالی تحریم را 
تحمل می کند که به برجــام پایبند مانده، گفت: 
14 گزارش متناوب آژانس بین المللی انرژی اتمی 
موجود اســت که می گوید ایــران کاملا به برجام 

پایبند بوده است.
عراقچی افزود: هر توافقی برمبنای داده و ستانده 
اســت. ستانده ایران از برجام نزدیک به صفر است 
در حالی که به تعهدات خود پایبند بوده است. این 
روند قابل ادامه دادن نیســت. ایران یک سال صبر 
کرده و به بازماندگان در برجام، فرصت کافی داده 

است. ایران به دیپلماســی فرصت کافی را داده اما 
دیگر بس اســت. صبر ایران در حال لبریز شــدن 
است و قطعا در مقابل اقدام آمریکا برای سیاست به 
صفر رساندن صادرات نفت ایران، تصمیم مقتضی 
را می گیریم و به زودی واکنش ایران را خواهید دید. 
متاسفانه برجام به پایان خود بسیار بسیار نزدیک 
شده است و همان طور که گفتم این توافقی متعلق 
به جامعه جهانی و در حوزه منع اشاعه است و باعث 
تاســف است که به پایان برسد اما پایان آن تقصیر 
ایران نخواهد بود. ایران می توانست یک سال پیش 
از برجام کناره گیری کند اما به جامعه جهانی از اروپا 
تا سایر اعضای برجام و شورای امنیت یک سال تمام 
وقت داد تا راهی بیابند اما آنها نتوانستند. این مسئله 
یک شکست برای همه است اما برهم خوردن برجام 

تقصیر ایران نخواهد بود.
گفتنی اســت که ولی الله سیف، رئیس سابق 
 بانک مرکزی ایران در فروردین 96 در مصاحبه ای 
بــا تلویزیون بلومبرگ که بازتاب گســترده ای در 
رســانه های خبری داخلی و خارجی داشت، گفته 
بود: توافق هســته ای ایران و گروه 1+5 موسوم به 
برجام، تاکنون »تقریباً هیچ« دســتاورد اقتصادی 

برای تهران در بر نداشته است.

در سفر به ترکیه

عراقچی: عایدی ایران از برجام نزدیک به صفر است

امیر موسوی:

رضایت فرمانده كل قوا از ارتش موجب افتخار و سرافرازی ماست

   استاد شهید آیت الله مرتضی مطهری عالمی عامل، مجتهدی نواندیش، فیلسوفی عارف و فرهیخته ای 
وارسته بود که با بیان و بنان، خدمات ارزنده ای به نسل بشر تقدیم کرد. حدّت ذهن، هوش سرشار و درک 
عمیق از هستی، وی را متفکری پرشور جلوه می داد. استاد شهید یک مصلح واقعی بود و از اینکه جامعه انسانی 
به انواع محرومیت گرفتار است، رنج می برد. سوز درون او از خطابه های آتشین و شراره های قلم آزاده اش به 

خوبی مشهود است.
   استاد فراتر از زمان می اندیشید و علاوه بر شناخت دردها، حکیمی بود که راه درمان را نیز می دانست. 

بیان او سهل و ممتنع، روان و پیچیده، ساده و عمیق و بدیهی و مبتکرانه است.
   علامه شهید، قهرمانی رکورد دار است. وی در مباحث کتب خود، حق مطلب را آنچنان بجا آورده که 

محققان پس از او تقریبا دستشان از سخن جدید تهی مانده است.
   بررسی آثار متفکر شهید نشان می دهد که دو صفت بارز در او وجود داشته: غیرت دینی و حساسیت بالا 
نسبت به انحرافات. نگاه تیز و نقاد استاد گاه آنچنان از موضوعات بدیهی و مورد قبول جامعه، چالش می آفریند 

که خواننده از ظرافت اندیشه و نکته بینی ژرف او شگفت زده می شود.
   آثار اســتاد منبعی عظیم از شبهه هاســت. او نه تنها شبهه های دینی و انحرافی را سانسور نمی کند 
بلکه از منظر یک منتقد به آنها دامن می زند، شاخ و برگ می دهد و فروع آن را بیان می دارد. آنگاه به عنوان 
داوری منصف به آنها پاسخ می دهد. وی بسیاری از شبهه ها و اشکالات دینی را برای همیشه حل کرده است.
   اما موضوع سخن، نگرانی و دغدغه های شهید مطهری است. او هرگز نسبت به جامعه بی تفاوت نبود 
و به هر موضوعی واکنش نشان می داد. حجم عظیم آثار استاد، مملو از دغدغه و انگیزه های او برای گفتن و 

نوشتن است. ما در اینجا به عنوان نمونه،  به پاره ای از آنها اشاره می کنیم:
 - فعالیت علمی شهید مطهری در دورانی بود که تفکر ماتریالیسم و مادّیگری عرصه اندیشه و سلطه را 
در اختیار داشت و مکتب مارکسیسم همواره در تلاش بود اندیشه دینی را به آوردگاه خود بخواند و آن را از 
اعتبار ساقط سازد. اما استاد اعتقاد داشت ماتریالیسم منطق را به کناری نهاده و از شیوه تبلیغ بهره می برد. لذا 
بزرگ ترین دغدغه شهید بزرگوار، مبارزه با ریشه های فکری ماتریالیسم بود. او افکار رهبران مکتب مادیگری 
را به چالش می کشید و بر ترازوی نقد می نهاد و سرانجام خواننده را به سرچشمه سراب گون آن می رساند و 

وجه و ارزشی برای آن باقی نمی گذاشت.
   - استاد را می بایست یکی از بزرگ ترین مدافعان حقوق زن دانست. وی به دور از جنبه های عوامفریبانه، 
عاطفی و شعاری- که پیوسته زاویه بسیار زیادی با این گونه روش ها داشته است- و از منظر عقل و منطق، 
کرامت زن و حقوق وی را در تعالیم دینی اثبات می کند و روش های غرب را که به نام آزادی زن و در واقع به 

جهت اسارت و بهره برداری از وی مرسوم است ابطال می نماید.
   او در کتاب هایی چون: اخلاق جنســی در اســلام و جهان غرب، مسئله حجاب، زن و مسایل قضایی و 
سیاسی، تعلیم و تربیت در اسلام و نظام حقوق زن در اسلام، به پرسش های مهم و بسیار کلیدی پاسخ می دهد. 
وی مسایلی مانند: چند همسری، موضوع ارث، حق طلاق، تساوی مرد و زن، ازدواج موقت، حجاب و آزادی زن، 
موضوع عقل زن، قضاوت و شهادت دادن زن را به شکلی مبسوط مطرح می کند و به هر کدام پاسخ کامل می دهد.

   - در آثار استاد شهید، عشق به میهن موج می زند. از جمله دغدغه های او موضوع تقابل ایران و اسلام 
است. مبحثی انحرافی که از دیرباز دستاویز دشمنان این مرز و بوم  و کلمه رمزی برای اختلاف افکندن بین 
طبقات جامعه ایرانی بوده است. آریایی بودن، تمدن دو هزار و پانصد ساله، تفکر آلوده نژادپرستی و افتخار به 
ایرانی بودن در مقابل تحقیر اعراب و خشم از ورود اسلام به داخل مرزهای ایران از مطالبی است که همواره 
مورد سوءاستفاده قرار گرفته است. مطالعه کتاب خدمات متقابل اسلام و ایران قضاوتی بی طرفانه از جایگاه 
اسلام و ایران از بعُد تاریخی است و نظریه جاهلانه ایرانی آریایی را مردود و مطرود می سازد. خواننده ایرانی 
این کتاب، از اینکه کشورش همواره به فرهنگ والا و اصیل اسلام روی خوش نشان داده و در اعِلا و ترویج 

آنها کوشیده است احساس غرور می کند.
   - استاد شهید، خرافات را مایه آسیب به دین و فرهنگ غنی آن می دانست لذا از جمله مساعی بی وقفه 
آن بزرگوار، تبیین معارف و نمایاندن چهره تابناک اسلام بود. وی در کتاب هایی مانند ختم نبوت، عدل الهی، 
سیری در نهج البلاغه و سیری در سیره نبوی، این مهم را به خوبی به انجام رسانیده و موضوعات نابی را گاه 
برای اولین بار در برابر خواننده گشــوده اســت. استاد علامه در آثاری مانند دافعه و جاذبه علی علیه السلام، 
حماسه حسینی و سیری در سیره ائمه اطهار، به عملکرد امامان شیعه می پردازد و به نقد و ایرادات مخالفان 

پاسخ های قاطع و قانع کننده ای می دهد.
   - از جمله موضوعات دردناک که علامه مطهری آن را بیان می کند دولت اشغالگر فلسطین است. وی 
مکررا نسبت به این غده سرطانی هشدار می دهد و وجود آن را برای جهان خطرناک می داند. آن غیور دین 

مدار، مسلمانان را برای نابودی این رژیم جعلی فرا می خواند.
   وی همچنین از علل عقب ماندگی مسلمانان، نظام سلطه و چیرگی فرهنگ منحط غرب، بی اهمیت 
ماندن امر به معروف و نهی از منکر و ده ها موضوع دیگر رنج می برد و به عنوان عالمی آگاه نســبت به آنها 

روشنگری می کند.
   شهید مطهری از نسل جوان و نیازهای او و نیز از بحران در افکار و عقاید مذهبی وی سخن می گوید. 
اینکه اسباب انحراف جوانان چیست و چگونه می توان آنان را رهبری کرد؟ او از ایدئولوژی، آزادی، حج، جهاد 

و از نیازهای جهان امروز ســخن می راند و بر آنچه که یک مســلمان از نظر فکری می باید به آن مسلح باشد 
تأکید می کند.

   آثار مطهری عزیز گلستانی پر طراوت است که عطر آن خردمندان و اندیشمندان را همچون بلبلان 
ســحر خیز بی قرار کرده اســت. او در عمر نسبتا کوتاه اما پر ثمر خود در بسیاری از موضوعات چون تفسیر 
قرآن، معارف، تاریخ، اخلاق، فلسفه، عرفان، سیاست، خانواده، ادبیات و ده ها عنوان دیگر مطالب بکر و دست 

اولی را ارائه نموده است.
   اما اینک بنیان جمهوری اسلامی براساس تفکر شهید مطهری و مکتبی که او بنا نهاد قرار گرفته است. 
امروز  اگرچه جای استاد خالی ست ولی اولا آثار گرانسنگ او همواره چون خورشیدی تابناک محفل بشریت را 
پر فروغ و گرم ساخته و ثانیا شخصیت وزینی چون علامه آیت الله محمد تقی مصباح یزدی به سخن رهبر فرزانه 
انقلاب، خلأ آن شهید عزیز را پر می کند. معظم له در تجلیل از آیت الله مصباح می فرمایند:»همین شخصیت عزیز 
و عظیم آقای مصباح، من ایشان را نزدیک به چهل سال است می شناسم)این سخنان مربوط به سال 1376 
است( و به ایشان ارادت قلبی دارم فقیه فیلسوف، متفکر و صاحب نظر در مسایل سیاسی اسلام. اگر خدای 
متعال به نسل کنونی ما این توفیق را نداد که از شخصیت هایی مثل مرحوم علامه طباطبایی یا شهید مطهری، 
متفکر شهید استفاده کنند، بحمدالله این شخصیت عزیز و عظیم خلأ آن عزیزان را در زمان ما پر می کند.«

   در پایان ذکر چند نکته ضروری است:
1. شهید مطهری به آنچه می گفت و می نوشت ایمان داشت. رؤیای صادقه او قبل از شهادتش که رسول 
اکرم)ص( بر لبان او بوسه زدند، حکایت از آن دارد که این بزرگوار عمری در راه دین، مجاهدت کرد و جز حق 

نگفت و جز راه حق نپیمود و سرانجام سخن خود را با امضای سرخ خون خویش تأیید کرد.
2. دولتمردانی که نه اراده ای در معاش ملت و نه دغدغه ای در معاد آنان دارند چقدر از تفکر شهید مطهری 
به دورند. اما چنانچه کســی بخواهد نسبتی با آن شهید بزرگوار داشته باشد اولین قدم، سوز درون و انگیزه 
الهی برای سامان دادن به وضعیت اسف بار کشور است. لجام گسیختگی در همه شؤون جامعه از فرهنگ و 
اقتصاد و سیاست، حاصل بی تدبیری دولتی است که به بیماری بیگانگی مبتلا گردیده است. بیگانه با ملت، 

فرهنگ، ارزش ها و انقلاب باشکوه او.
3. تفکر اصلاح طلبی شاید در روزهای آغازین پیدایش خود فکر نمی کرد تا این اندازه هم بتوان از اصول 
مسلم دین و انقلاب فاصله گرفت اما امروز می بینیم این جریان، گاه ضروریات را انکار می کند و از کژروی چه 
در زمینــه تفکر و چه در عرصه مدیریت ابایی ندارد. امروز برای آنکه جریان اصلاح طلبی بخواهد با ارزش ها 
مهربان تر باشــد ضروری ســت که تن به اصلاحات ساختاری دهد و در این زمینه آثار شهید مطهری که در 

نقش انحراف سنج عمل می کند، می تواند میزان خوبی برای این کار باشد.
4. آنچه از استاد بزرگوار آیت الله مطهری می دانیم، مجاهدت خستگی ناپذیر او در تبلیغ دین است.امروزه 
با کمال تأســف می بینیم نزدیک ترین منسوبان آن بزرگوار، آرمان های وی را زیر پا نهاده و آشکارا بر خلاف 
باورهای وی حرکت می کنند. آنچه که یک مسلمان می تواند بر آن ببالد فرزند معنوی بودن علامه شهید است 
اینکه در جهت احیای اندیشه او حرکت کند و رنجی را که در معرفی اسلام ناب محمدی)ص( برده، پاس دارد.

نگاه

 دغدغه های اندیشمندی فرزانه
سیدابوالحسن موسوی طباطبایی

مسئول مرکز تحقیقات هوا فضای شهید تهرانی مقدم بسیج علمی 
پژوهشی سپاه پاسداران انقلاب اسلامی گیلان از پرواز موفقیت آمیز 
هواپیمای سیمرغ2 خبر داد و گفت:  این هواپیمای 2نفره هم اکنون آماده 

بهره برداری و تولید انبوه است. 
مصطفی خشنود در گفت وگو با تسنیم در رشت اظهار داشت:  برای نخستین 
بار هواپیمای فوق سبک سیمرغ2، کار مشترک مرکز تحقیقات هوافضای شهید 
تهرانی مقدم ســپاه پاسداران انقلاب اسلامی گیلان و مرکز تحقیقات هوافضای 

شهید ضنجرسیم سپاه دشتستان بوشهر تولید و آماده بهره برداری شد.
مسئول مرکز تحقیقات هوافضای شهید تهرانی مقدم بسیج علمی پژوهشی 
سپاه گیلان عنوان کرد:  فرآیند ساخت این هواپیما تقریباً از دو سال پیش توسط 
متخصصان آغاز شد و به نوعی آن را می توان نمونه ارتقاءیافته سیمرغ1 دانست.

خشــنود با بیان اینکه برای ساخت هواپیمای سیمرغ2 در مرحله ساخت 
آزمایشی آن تقریباً 180 میلیون تومان اعتبار هزینه شده است ابراز داشت:  این 
هواپیما از دسته هواپیماهای فوق سبک محسوب می شود و تمامی مراحل طراحی 

تا ساخت آن توسط متخصصان داخلی کاملًا بومی سازی شده است.

ساخت هواپیمای فوق سبک »سیمرغ 2«


